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El president obre la sessió. 

A) Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior 

S’aprova l’acta de la sessió anterior amb la rectificació del text de la intervenció del 
conseller Joan Martínez en el punt número 4 per incorporar l’aclariment següent: «que 
l’any anterior el Grup Municipal de CiU va votar en contra de l’augment de les taxes de 
l’1,3% que corresponia a l’IPC, al·legant la dificultat econòmica del moment, mentre 
que enguany el mateix Grup Municipal de CiU ha aplicat un augment del 3% amb una 
situació econòmica bastant pitjor». 

B) Part informativa: 

a) Cartipàs 

b) Despatx d’ofici: 

Comunicació de les resolucions incloses en el despatx d’ofici que s’adjunta 
com annex 

El Consell se n’assabenta. 

c) Informes: 

1. Informe de la regidora del Districte 

La regidora del Districte informa de les diferents actuacions i activitats que s’han dut a 
terme al Districte. Exposa les actuacions de l’Àrea d’Urbanisme, Manteniment de la Via 
Pública, Mobilitat i Sostenibilitat de la manera següent: 

Obres executades. La urbanització com a espai públic de la cruïlla del carrer Agudells 
amb el de Lluís Maria Vidal, al Carmel; la instal·lació de les escales mecàniques al 
carrer Batet; la nova urbanització del carrer Sigüenza, entre la plaça Pastrana i el 
carrer Pantà de Tremp; la millora de l’accessibilitat als jardins de Montbau; la nova 
reurbanització al carrer Joan Sales; les obres de millora al talús del carrer Albert 
Llanas; i la millora de l’enllumenat del carrer Estoril. 

Obres en marxa. Les del carrer Santa Otília, a la Font d’en Fargues, que es van fer 
arran del procés de participació amb els veïns i les veïnes, i que està previst que 
s’acabin el mes de maig del 2012.  

Operatiu nevades. Destaca que va haver-hi una tasca molt important de prevenció, i fa 
un reconeixement als treballadors dels Serveis Tècnics i dels Serveis de Prevenció del 
Districte. Fa saber que hi havia molts punts de sal i que se n’hi van tirar 20 tones. 
Dóna a conèixer que hi va haver una coordinació important entre els diferents 
equipaments municipals i centres educatius per establir un cert criteri de si s’obria o si 
no i també, en el cas que s’obrís, per mirar quina informació que es passava als veïns i 
a les veïnes.  

Explica les actuacions de l’Àrea d’Igualtat d’Oportunitats i Qualitat de Vida de la 
manera següent: 
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Obertura del CUAP d’Horta. Destaca que des del 18 de gener de 2012 obre 24 hores 
al dia, els 365 dies de l’any.  

Centre de Serveis Socials. Remarca que s’han acabat les obres de millora i 
d’ampliació, cosa que els permet donar un millor servei en uns moments en què els 
Serveis Socials tenen molta demanda. 

Pla de reserves d’aparcament públic per a persones amb discapacitat. Dóna a 
conèixer que s’ha iniciat la segona fase. Constata que hi havia un treball important 
amb les entitats, fet en el mandat anterior, per detectar les necessitats existents i 
afirma que s’ha recollit tot aquest treball. Diu que ara el tenen els especialistes de 
mobilitat de la Guàrdia Urbana, que l’han de recollir i que els tornaran la proposta 
perquè ja es pugui passar a la pràctica. Pel que fa al termini, afirma que ho estan 
mirant, però assenyala que de seguida que sigui possible donaran una resposta. 
Subratlla la feina que fa el Consell de Discapacitats, amb qui treballen conjuntament, 
perquè coneixen molt bé les mancances i aporten molta informació. 

Menjadors socials. Fa saber que la Quarta Tinència d’Alcaldia de Qualitat de Vida ha 
donat una ajuda extra als menjadors socials de Sant Cebrià i el Caliu aquestes festes 
de Nadal. També fa un reconeixement a les persones que, d’una manera tan 
desinteressada, treballen per millorar la situació dels veïns i de les veïnes del districte. 

Any Europeu de l’Envelliment Actiu i la Solidaritat entre Generacions. Fa avinent que 
enguany el commemoraran, amb un impuls important per part de la comissionada de 
Gent Gran. Informa que van tenir l’oportunitat d’explicar aquesta efemèride al Consell 
de la Gent Gran del Districte, i remarca que els casals de gent gran també 
incorporaran a les seves agendes aquest tema. Assegura que aquesta celebració no 
només ha de servir per posar l’etiqueta que es fa un any de l’envelliment actiu, sinó 
també per reflexionar al voltant de la vellesa i sobre el fet que si tots els serveis i totes 
les activitats que estan impulsant entre la societat civil i l’Administració realment 
promouen que l’envelliment sigui actiu, quan cada vegada la quantitat de població 
envellida és més important. 

Dia Internacional de les Dones. Anuncia que el commemoraran amb la inauguració 
d’una exposició al Centre Cívic Matas i Ramis sobre la figura de diferents dones que 
han estat pioneres i referents al país. Afegeix que també s’ha fet una agenda on es 
recullen totes les activitats que s’hi faran, amb la participació de tots els equipaments 
municipals i de les entitats. Comunica que aquesta agenda s’ha enviat per correu 
electrònic i que també es pot consultar a la pàgina web.  

Exposa les actuacions de l’Àrea de Coneixement, Infància, Adolescència i Joventut de 
la manera següent: 

Escola Bressol Albí. Destaca que s’ha fet el trasllat al nou edifici al carrer Bernat 
Bransi, que té sis aules i un espai important de jardí i de terrassa, i que es passa d’una 
a dues línies. Remarca també l’espai de treball que s’ha generat amb les AMPA i les 
direccions dels centres d’educació especial del Districte.  

Explica les actuacions de l’Àrea de Proximitat, Ciutadania i Participació de la manera 
següent: 

Baròmetre municipal. Subratlla que la ciutadania valora el Districte molt positivament. 
Comunica que els veïns i les veïnes consideren que el Districte ha millorat i el situen a 
quatre punts per sobre de qualsevol altre districte de la ciutat. Pel que fa a les 
problemàtiques, comenta que es detecta que hi ha una preocupació pel tema 
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econòmic i l’atur i que també existeix una percepció d’inseguretat. Conclou dient que 
aquestes xifres els serveixen per veure les percepcions dels veïns i de les veïnes i 
també els encoratja a continuar-hi treballant. 

Consells sectorials. Comunica que ja s’han constituït quatre dels cinc consells 
sectorials del Districte i que el cinquè, que és el de Prevenció i Seguretat, està pendent 
de constituir-se entre els mesos de març i d’abril, ja que ara ja ho poden fer perquè 
tenen els nous responsables dels cossos de seguretat ja definitius. Especifica que 
aquests consells són òrgans de participació reglats en els quals es treballen diferents 
temes sectorials.  

Subvencions. Informa que el període per presentar les sol·licituds ja s’ha tancat i que 
prèviament hi va haver un procés important d’informació a totes les entitats i 
associacions del districte. Concreta que s’han fet quatre sessions informatives: dues a 
Torre Jussana, una a la Biblioteca Juan Marsé i l’altra al Mas Guinardó, a les quals hi 
van assistir més de 120 entitats.  

Consells de barri. Fa saber que ja s’han constituït i que també hi ha hagut moltes 
sessions de les comissions de seguiment. Afegeix que ja tenen la majoria de 
vicepresidències i les enumera de la manera següent: al Carmel, el senyor Josep M. 
Mas; a la Teixonera, el senyor Francesc Subirats; a la Clota, la senyora Àngels 
Corsellas; a Horta, la senyora Roser Vallhonesta; a la Vall d’Hebron, el senyor Manuel 
Pérez; a Sant Genís, el senyor Xavier Civit; a Montbau, el senyor Antoni Sánchez; al 
Guinardó, el senyor Agustí Xifré; al Baix Guinardó, la senyora Maria Rodríguez; i 
encara els queda pendent decidir, per diferents situacions, el de Can Baró i el de la 
Font d’en Fargues. Remarca que els consells de barri han tingut molt d’èxit, amb una 
participació de 843 persones.  

Les «Portes de Collserola». Comunica que s’han fet unes sessions informatives.  

Cavalcada de Reis. Fa avinent que n’hi ha quatre al districte, que han funcionat molt 
bé i remarca que cada any es van innovant. Dóna les gràcies als voluntaris i a les 
entitats que les fan possibles. Subratlla que en la Cavalcada que recorre més barris hi 
han participat unes quaranta mil persones, i subratlla que és la segona de la ciutat 
després de la central. Afegeix que, com a novetat, han ampliat una mica més el 
recorregut, concretament passant per la zona comercial del Guinardó, i recalca que ho 
han fet rebaixant el pressupost un 20%. 

PAM i PAD. Anuncia que, a partir del 8 de març i fins al 3 de maig, hi haurà el procés 
de participació per anar recollint informació i propostes per aprovar-los. Dóna a 
conèixer que, respecte a altres mandats, hi ha un pressupost de 500.000 euros menys, 
per la qual cosa posen tota la maquinària i tots els recursos humans del Districte i de 
l’Ajuntament per tirar endavant aquest procés de participació. Dóna a conèixer que 
trobaran tota la informació a la pàgina web, que també la rebran per correu electrònic, i 
que també els faran arribar el document de bases tant del PAM com del PAD. Conclou 
dient que espera rebre les propostes que es recolliran en diferents equipaments 
municipals, en els consells sectorials i a les comissions de seguiment dels consells de 
barri. Per acabar, anuncia que també faran un parell de sessions per recollir totes les 
opinions, i destaca que també es podran fer les propostes per Internet. 

Pel que fa a les activitats de l’Àrea de Cultura i Promoció del Districte, anuncia que en 
els propers mesos tindrà lloc la cantada de corals Les Veus d’Horta, que ja estan 
assajant i que aglutina la majoria de corals del districte, i recorda que és un projecte 
que ja ve del mandat passat. Fa saber que també s’endegarà la Mostra de Teatre. 
Dóna a conèixer que hi haurà la setmana de Sant Jordi al Districte, amb un acte 
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central, en què participaran les colles de cultura popular, perquè volen promocionar-les 
més, i afegeix que també donaran suport a les diferents activitats que les entitats 
impulsin.  

Destaca la celebració de l’atorgament de la Medalla d’Honor de la Ciutat a la colla 
FOC Diables del Carmel amb una festa a la qual van assistir tots els consellers i 
conselleres del Districte i la regidora. Informa que han celebrat el Dia de les Persones 
amb Discapacitat d’Horta-Guinardó i que ha coincidit, a més, amb el desè aniversari 
del Consell de Persones amb Discapacitat d’Horta-Guinardó. També fa saber que hi 
ha hagut diferents celebracions de Nadal a moltes entitats i a molts equipaments 
municipals del Districte, i afegeix que van editar una guia de Nadal on es recollien 
totes les activitats.  

Informa i convida a participar a tots en les activitats de les aules de cultura, conegudes 
anteriorment com a «aules d’extensió universitària», ja que s’hi fan xerrades molt 
interessants de tot tipus. Destaca també el norantè aniversari de l’Escola del Mar, que 
té una tradició que ve de l’època de la República, i subratlla que tenen la sort de tenir 
l’escola hereva al Guinardó, i els convida també a participar de les diferents activitats 
que hi ha programades. 

Remarca també la jornada solidària «Aquest Nadal Regala Rugbi», que va promoure 
el Químic Equip de Rugbi. Destaca una iniciativa solidària del Cor d’Horta i el Mercat 
d’Horta que també aquest any han fet un calendari i diu que els recursos els 
destinaran al Carrilet. Dóna a conèixer que el Foment Hortenc va acollir un acte 
solidari per recollir fons per al menjador social El Caliu. 

Fa saber que l’alcalde va visitar el barri de la Teixonera i la Font d’en Fargues i va tenir 
l’oportunitat de conèixer, de primera mà, les preocupacions dels veïns i de les veïnes. 
Finalment, destaca que el Carnestoltes 2012, que s’ha celebrat en diferents espais i 
també als mercats, ha tingut molt d’èxit.  

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, agraeix al públic assistent que 
encara estigui present en el Consell Plenari, després d’haver assistit a una audiència 
pública de dues hores.  

Manifesta que troba molt apropiat el títol de l’informe –«Informe de gestió del govern 
municipal»–, perquè la regidora justament només ha parlat de gestió i d’activitats, 
mentre que d’acció política, iniciatives i idees, més enllà d’alguna cosa puntual, no n’ha 
dit res. Comenta que sortosament al final del Plenari disposen d’una part de control, en 
la qual els grups de l’oposició poden fer propostes per activar l’acció municipal. Afirma 
que tenen la sensació que el Grup Municipal de CiU vol adormir la política municipal 
als districtes i manifesta que no estan disposats a acceptar-ho. 

Pel que fa als temes d’Urbanisme, li recorda que hi ha uns planejaments aprovats del 
darrer mandat, i pregunta al govern municipal actual si els endegarà i quan ho farà, i 
afegeix que si aquest govern municipal té previsió de fer algun canvi de planejament, 
que l’exposi i els grups municipals votaran i s’aprovarà o no, que és el que toca. 

Es queixa que a l’informe no s’esmenten les retallades del servei d’autobús. En aquest 
sentit, recorda que el 30 d’octubre de 2009, en el Consell Plenari de l’Ajuntament de 
Barcelona i a proposta del Grup Municipal d’ERC, es va aprovar elaborar un nou pla 
d’autobusos urbans que transformés progressivament l’actual model de predomini 
radial per un altre més descentralitzador, més entenedor i menys redundant 
d’estructura ortogonal. S’exclama que, dos anys i mig després, aquesta proposta per la 
mobilitat sostenible i per un transport públic de qualitat encara no s’ha implantat. 
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Afegeix que aquest model ortogonal també implica una millora econòmica directa, com 
ara que augmenta l’activitat econòmica a les àrees menys centrals i reforça les àrees 
de nova centralitat; també el fet que deixen de tenir sentit les contínues peticions de 
modificacions de línies, amb la despesa que això representa, i també la disminució en 
un 30% del temps mig de viatge en totes les zones, que representa un estalvi de 
22.060 hores, que equival a guanyar 615.000 jornades de treball a l’any, cosa que 
suposa una millora de productivitat important. 

En relació amb les escoles bressol, diu que el seu grup ja s’ha posicionat i s’ha adherit 
al manifest de la Plataforma. Comenta que van pretendre presentar una proposta de 
declaració institucional que necessitava els dos terços de suport i que no els van 
obtenir, ja que ni el govern municipal ni el Grup Municipal del PPC els van donar 
suport. Celebra que la comunitat educativa i les AMPA plantin cara a aquest intent de 
matar un model que ha funcionat i que continua funcionant a hores d’ara. Considera 
que la rebaixa dels estàndards de qualitat és important perquè a lactants, passen de 7 
a 8 nens; al grup d’1 o 2 anys, de 10 a 13 nens; al de 2 a 3 anys, de 18 a 20 nens i, a 
més, el personal de suport es redueix fins a un 40%.  

Pel que fa al PAD, puntualitza que no es va aprovar el desembre del 2008, com va dir 
la regidora en el darrer Plenari, sinó que va ser el desembre del 2007. Per acabar, 
referent a les dades del baròmetre, constata que el Grup Municipal de CiU i el del PPC 
han pactat que hi hagi 600 mossos d’esquadra menys a Barcelona i recorda que 
abans d’entrar al govern municipal van dir que en posarien mil més.  

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, considera que és normal que en 
aquests moments s’estiguin acabant grans projectes d’obres que es van iniciar en el 
mandat anterior. Fa palès que potser també el govern anterior té alguna cosa a veure 
amb la bona valoració que els veïns i les veïnes fan del Districte en el baròmetre 
municipal, i que també potser hi té molt a veure en aquesta valoració que el darrer PIM 
fos la inversió més gran que hi havia hagut mai en el Districte, concretament de 250 
milions d’euros, o que fa vuit anys aquesta inversió fos de 150 milions d’euros. Matisa 
que tot això sense els 84 milions del fons del senyor Zapatero, ja que aquests 84 
milions es van convertir només en 16 milions, mentre que la resta va ser tot inversió 
municipal.  

Demanen que el govern municipal, a banda d’acabar aquestes grans obres, també 
planifiqui les petites obres de barri, que els veïns i les veïnes reivindiquen perquè són 
fonamentals i necessàries. Critica que fa un any que hi ha el nou govern municipal al 
Districte i la ciutadania encara no sap ni les seves polítiques ni el seu full de ruta per a 
aquest proper mandat, malgrat que s’han trobat ja fets uns plans de futur de cada un 
dels barris, que han estat treballant de manera realment participativa durant dos anys, i 
que són fruit d’un magnífic recull de les necessitats del territori. Manifesta que al seu 
grup li preocupa què passarà amb les escoles bressol públiques que estaven previstes 
al Guinardó, la de la UA-3 al Mercat del Guinardó i la de la Llosa de la Vall d’Hebron. 
Pregunta quan tenen prevista la construcció d’aquestes escoles bressol municipals i 
demana que siguin de gestió pública.  

Respecte a les «Portes de Collserola», opina que neix en fals, ja que hauria de fer-se 
primer l’aprovació del Pla especial de protecció del parc de Collserola. Critica que els 
tallers van estar molt dirigits, ja que les opinions expressades es van fer en petits 
grups que no es van traslladar correctament al Plenari, ni tampoc es podia parlar del 
conjunt del projecte i que, a més, es va negar la paraula a algunes persones dient que 
no era el moment d’intervenir-hi. Fa saber que a la Comissió Consultiva d’Urbanisme 
ja van preguntar al conseller d’Urbanisme si aquest format de taller era el que preveien 
també per a la propera sessió, i comenta que no els la va saber contestar. Demanen, 
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si hi són a temps, que rectifiquin i que iniciïn un procés realment participatiu que 
respecti el parc natural, que s’ajusti al Pla especial i que convoquin els consells de 
barris i plantegin el projecte de les «Portes» per parlar-ne a fons, no amb un simulat 
taller.  

Manifesta la preocupació del seu grup per la manera com estan plantejant el procés de 
participació del PAD, ja que també, d’una banda, l’han fraccionat amb una llista on 
prioritzar inversions i, de l’altra, amb un document que diuen que serà més polític, cosa 
que provoca que el veí i la veïna que hagi de participar ara mateix no sàpiga sobre què 
ha de prioritzar. Vol que li aclareixin si el PAD serà una barreja dels dos documents o 
si serà una llista nova feta a partir d’aquests documents.  

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, constata que mentre s’augmenten les 
tarifes dels bitllets del transport públic en un 7,9% de mitjana i fins a un 12% la T-10, 
que és la més utilitzada, els ciutadans i les ciutadanes reben paradoxalment menys 
serveis d’autobusos. Recorda que en el seu programa electoral l’alcalde Trias va 
prometre que es crearien noves línies d’autobusos destinades a pal·liar el dèficit del 
transport públic i que garantiria la millora al cent per cent del bus de barri. S’exclama 
que en lloc de complir aquestes promeses, s’ha reduït el servei, eliminant el bus de 
barri els diumenges i festius com ara el 112, el 114 i el 119 del districte, i opina que a 
això li diuen «eliminar drets socials». Recorda que el seu grup va aconseguir per 
majoria refusar les retallades en algunes línies d’autobusos i demanen que en aquest 
Plenari siguin activades les línies del bus de barri, tant el 112 al barri de Sant Genís 
com el 114 al barri de Can Baró i el 119 al barri de la Teixonera-Labèrnia, per 
possibilitar la mobilitat dels ciutadans del districte i recuperar un dret perdut. 
Comunica, a més, l’agreujant que diverses vegades, i en dies festius, l’ascensor del 
primer tram del carrer Telègraf amb el final del carrer Budapest no va funcionar. 

Afirma que la inseguretat continua sent un dels problemes que té la ciutat i també el 
districte, i en posa com a exemple el que va succeir a l’avinguda Verge de Montserrat 
amb robatoris a forns, bars i a un estanc el dia 17 de gener d’enguany, així com també 
el que va passar al carrer Llobregós fa pocs dies. Demanen que s’obri una comissaria 
urbana al Districte i que també les oficies de denuncies de la Guàrdia Urbana estiguin 
obertes les 24 hores del dia, amb l’objectiu d’oferir un millor servei al ciutadà i 
incrementar l’accés a l’atenció ciutadana per tramitar denúncies. Constata que en 
altres districtes, com ara Sant Andreu, Eixample, Gràcia i Sants-Montjuïc, obren les 24 
hores i pregunta per què no es fa el mateix en el d’Horta-Guinardó. Recorda que el 
govern municipal es va comprometre a reobrir les comissaries de la Guàrdia Urbana 
les 24 hores. Conclou dient que continuaran reclamant més agents de la Guàrdia 
Urbana als barris, així com també la redacció d’una nova ordenança de civisme. 

Quant al PMU del carrer Aiguafreda, comenta que en l’anterior Plenari el seu grup va 
preguntar la previsió d’inici d’aquest PMU i recorda que la regidora els va contestar 
que hi havia un contenciós. En aquest sentit, informa que el 19 de gener de 2012 van 
fer la mateixa pregunta a la Casa Gran i que el senyor Alberto Piedrabuena, adjunt a la 
gerència d’Hàbitat Urbà els va respondre textualment: «No consta cap recurs al 
contenciós-administratiu presentat en contra de la tramitació d’aquest PMU.» 
Sol·liciten al govern actual que es canviï el projecte abans de la seva aprovació 
definitiva i que es facin uns estudis econòmics que reflecteixin el cost real de la 
realització així com també que l’Ajuntament es faci càrrec d’una part important part de 
la despesa total de la rehabilitació, concretament del passeig central i dels safareigs. 

Pel que fa al PGM del Carmel i Tres Turons, considera una prioritat la seva revisió, ja 
que es tracta d’un PGM del Carmel amb 391 afectats que encara tenen un futur incert 
respecte als seus habitatges. Demanen que el govern activi i revisi els dos PGM i 
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manifesta que estaran al seu costat, ja que també en el programa del seu grup 
estaven incloses les propostes. 

En relació amb el Turó de la Rovira, diu que en els pressupostos del 2012, aprovats 
pel Grup Municipal de CiU i pel del PPC, hi ha una partida de 450.000 euros per 
rehabilitar aquesta zona i per al projecte de les desafectacions, i afegeix que el 
compromís del govern municipal és aportar quantitats que s’aprovarien en els 
pressupostos dels anys següents. Conclou dient que el seu grup considera que és 
molt important que aquesta zona es revisi i es rehabiliti dins el PGM dels Tres Turons i 
reitera que la postura del seu partit és parc sí i habitatges també. 

Respecte a les bandes rugoses per a invidents, recorda que el seu grup havia 
sol·licitat reiteradament la seva retirada en diferents plens i que la resposta de 
l’anterior govern és que eren la millor solució i no les retirarien, tot i que havien estat 
criticades per nombrosos col·lectius i també per l’ONCE. Diu que finalment es trauran i 
s’exclama que han significat més d’un milió d’euros malgastats i que, en definitiva, ha 
estat el fracàs d’una bona intenció.  

El senyor Joan Martínez i Vendrell, del GMDPSC, dóna l’enhorabona, en nom del seu 
grup, al president del Districte, el senyor Jordi Martí, per al seu recent nomenament 
com a president del Grup Municipal PSC a l’Ajuntament de Barcelona. Reitera el 
suport del seu grup al manifest en defensa de l’escola bressol pública que els 
representants de les AMPA de les escoles bressol els han portat avui. Comenta que 
les AMPA fa unes setmanes van entrar oficialment aquest manifest a través del 
registre de l’OAC, després que la regidora es negués a rebre’ls personalment, mentre 
que el seu grup municipal que creu en aquest model d’escola bressol els va rebre i va 
escoltar les seves reivindicacions, a les quals, juntament amb altres grups, donen i 
continuaran donant suport.  

Manifesta que el seu grup també dóna suport a la ciutadania que es veu afectada per 
l’eliminació del servei del bus de barri els diumenges. Considera que el govern 
municipal ha intentat justificar aquesta eliminació únicament i exclusivament tenint en 
compte la rendibilitat econòmica del servei, perquè la utilització del bus els diumenges 
disminueix considerablement, menystenint així la rendibilitat social, que és 
precisament la que hauria de ser l’única consideració vàlida. S’exclama que també han 
donat el mateix tractament a les connexions Wi-Fi gratuïtes d’alguns equipaments 
públics i les han suprimides.  

Es congratula de l’obertura del CUAP d’Horta que, encara que amb un cert retard, 
finalment ja està en funcionament, i així com també de les ajudes extres que han 
dispensat als menjadors socials. Valora molt positivament que hagin quedat constituïts 
tots els consells de barri, ja que això dóna continuïtat al projecte que van iniciar en el 
mandat anterior. Felicita les entitats, coordinadores, eixos comercials i ciutadans en 
particular, que amb el seu esforç i feina fan possible, any rere any, les diferents 
cavalcades de Reis, la cavalcada del Pare Noel i també les rues de Carnaval, i, en 
aquest sentit, fa una menció especial a la comparsa de la Teixonera, que va guanyar 
el primer premi de la rua de Sants. 

Pel que fa al PAD, li sembla que sempre l’estan iniciant. Comenta que al Plenari del 4 
d’octubre ja els van dir que properament s’iniciaria el procés de confecció del PAD; 
després al de l’1 de desembre els van dir que el govern estava treballant en el 
document base, i ara, a primers de març, els tornen a parlar de l’inici del procés amb el 
matís de participació. Tanmateix, considera que, a part dels fulls que s’han repartit en 
algunes comissions de seguiment dels consells de barri, en els quals pretenen que els 
seus membres posin nota de l’1 al 5 a les actuacions que pensen que són prioritàries, 
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poca cosa més han fet. Afirma que no tothom està d’acord a posar nota a les prioritats 
perquè pensen que aquestes prioritats ja van quedar plenament definides quan en els 
consells de barri es van aprovar els plans de futur i que, per tant, en certa manera tot 
el que recull aquell document ja té una nota de 5. Per tot plegat, assegura que per la 
lentitud amb què el procés va avançant, aquest PAD, si finalment queda aprovat en el 
Plenari del proper mes de maig, serà el PAD 2012-2015, és a dir, que veurà la llum un 
any després que governin a Barcelona i serà, per tant, un PAD només per a tres anys. 

Pel que fa a les «Portes de Collserola», admet que els tallers van comptar amb una 
nombrosa assistència que va fer petita la sala d’actes de Torre Jussana, com també 
reconeix que van resultar interessants els debats de cada una de les sessions de 
treball, en què els participants van deixar clar què és el que no volen que sigui cada 
una de les Portes. Afirma que els participants van sortir tan contents que es van negar 
a avaluar el procés participatiu fins que no veiessin amb claredat que el que van 
apuntar en aquelles sessions es té realment en compte. 

Critica que tornen a trobar a faltar a l’informe un punt que comenci a donar contingut a 
les línies mestres del mandat del govern municipal actual; línies que ja els han sentit 
dir més d’una vegada, però que s’han quedat en línies, cosa que els preocupa, ja que 
posa de manifest la falta d’idees, tant en l’àmbit de Districte com de ciutat, perquè tot 
el que es va fent després de deu mesos de govern és acabar les actuacions iniciades i 
compromeses al final del mandat anterior. 

Per acabar, diu que tenen el dubtós honor de ser l’únic districte de Barcelona que, a 
dia d’avui, no els han contestat ni un sol prec, ni una sola pregunta de les que el seu 
grup ha presentat per ser contestades per escrit, i s’exclama que algunes les van 
presentar a finals de setembre del 2011, amb la qual cosa el termini que marca el 
Reglament d’un mes per respondre s’ha vist més que sobrepassat. 

La regidora assegura que creuen que el més important és estar en contacte amb les 
persones i conèixer de primera mà les seves percepcions i les seves preocupacions, i 
en posa com a exemple el fet que van proposar que les audiències públiques fossin 
abans del Plenari perquè pensaven que era important escoltar primer què en 
pensaven els ciutadans i les ciutadanes del districte. 

Opina que la política municipal no són només les inversions, tot i que són una part 
important, sinó que també hi ha una gestió del dia a dia de molts equipaments, de 
donar suport a les entitats, i manifesta que aquest govern té molt clares les seves 
línies d’actuació. Concreta que per al govern el més important és ajudar a sortir de la 
crisi, tenint en compte les característiques del districte i, per això, assegura que estan 
treballant per elaborar el pla de promoció econòmica i cultural del Districte, que un dels 
eixos importants que té és donar suport al comerç, que és una de les seves activitats 
econòmiques més importants. Posa de manifest que tot això no és de paraula, sinó 
que des del primer dia que van començar a governar, han estat fent reunions amb les 
diferents persones implicades perquè això pugui sortir a la llum. Constata que, per 
exemple, el fet de celebrar Sant Jordi o de treure la guia de Nadal són una sèrie 
d’activitats que van en aquesta línia de fer aflorar tot allò positiu que té el territori, ja 
que considera que això també és feina del govern municipal d’un districte. Pensa que, 
a diferència del Districte de l’Eixample, per exemple, que es va construir fa un segle i 
que ara es pot dedicar a millorar, al d’Horta-Guinardó encara hi ha molts reptes de 
futur amb molts projectes de planejament que fan que no es vegi tota la feina que 
s’està fent, però assegura que s’hi treballa per unes propostes de futur molt ben 
lligades i molt ben apamades, ja que el que volen és complir allò que diuen. 



 10 

Quant al baròmetre, puntualitza que ha dit que era feina de tots i que en cap moment 
s’han atribuït la valoració com exclusiva i pròpia, però afirma que volien fer palès la 
situació o la percepció que els veïns i les veïnes del districte tenen de molts temes. Pel 
que fa a l’autobús, apel·la a la responsabilitat dels grups, ja que afirma que se’ls va 
demanar que fessin aportacions i s’exclama que només ha respost el Grup d’UpB. Els 
convida que els facin arribar les propostes, tenint en compte la situació econòmica de 
TMB. Puntualitza que el plantejament amb els busos de barri és fer més eficient un 
servei en l’àmbit de ciutat i afinar amb determinades casuístiques de diferents barris, i 
assegura que en aquesta línia hi estan treballant des del Districte. Respecte a les 
escoles bressol, matisa que el model del govern municipal no és el de la concertació 
privada, sinó que és precisament oferir 900 places més en el proper curs, cosa que 
requereix fer una sèrie de correccions o de noves propostes. 

Quant a les «Portes de Collserola», recalca que realment és un procés de participació, 
en què la ciutadania ha pogut dir-hi la seva i encara la hi pot dir, ja que no hi ha cap 
projecte tancat. Fa palès que els veïns i les veïnes que han participat en aquestes 
sessions estan encantats de la vida de poder dir la seva, amb tots els dubtes que 
puguin tenir del projecte o de la idea, i creu que aquest procés existeix perquè es 
pugui anar consolidant i recollint les diferents propostes. 

Pel que fa al tema de la seguretat, afirma que el Districte d’Horta-Guinardó és el que té 
l’índex de victimització més baix de tot Barcelona, cosa que no vol dir, però, que les 
persones no tinguin la percepció d’inseguretat, i, en aquest sentit, pensa que és una 
feina dels presents de mirar com ho fan per millorar aquells elements que poden 
ajudar a tenir una percepció més positiva, com pot ser, per exemple, la il·luminació de 
determinats carrers o més presència al carrer de la Guàrdia Urbana. Conclou dient que 
és un tema que també els preocupa, que l’estan endegant i anuncia que, des del punt 
de vista de prevenció, també els aniran informant de diferents qüestions que volen 
anar impulsant. 

Pel que fa al PAM i al PAD, considera molt interessants els plans estratègics i de futur 
de l’anterior mandat, però reitera que el que no farà el govern municipal actual és fer la 
carta als reis, sinó que, com que la situació econòmica és la que és, consideren molt 
important marcar les prioritats. Assegura que hi estan treballant i els convida a 
participar per dir-los les seves prioritats. Per acabar diu que han de saber què podran 
fer exactament a cada un dels barris i, per tant, això va molt lligat al capítol 
d’inversions que està pendent d’aprovació, per la qual cosa s’estan esperant a definir 
exactament el que faran en el districte quan sàpiguen els diners que tindran perquè 
sigui una realitat i no fer un brindis al sol. 

El senyor Coronas diu que el procés participatiu de les «Portes de Collserola» el 
valoraran quan s’acabi, però manifesta que el seu grup té clar que, en aquest context, 
s’ha de plantejar el problema de la ronda de Dalt, ja que, si no l’afronten ara, no hi 
haurà les «Portes de Collserola», perquè tenen una frontera. Recorda que, ara fa vint 
anys, amb la ronda els barris nord van guanyar en mobilitat rodada, però van perdre 
un eix cívic vital per a la cohesió d’aquests barris com és el passeig de la Vall 
d’Hebron, que va ser mutilat. Evidencia que el cobriment de la ronda té un pressupost 
molt alt i, per aquest motiu, proposen retrobar el passeig de la Vall d’Hebron, millorar la 
mobilitat i l’accessibilitat, connectar els barris a banda i banda, aprofitar l’orografia 
plana de la vall i els equipaments que hi ha en aquest tram, pacificant les calçades 
laterals i fent que el passeig faci honor al seu qualificatiu de passeig.  

Felicita el Grup Municipal del PPC per la seva incoherència, ja que des de Madrid 
demanen un estrenyiment del cinturó i aquí pacten una retallada de 600 mossos 
d’esquadra, mentre que després volen que els mossos d’esquadra que queden facin 
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no se sap quantes coses les 24 hores al dia. Demana que apliquin una mica de 
coherència, ja que creu que la ciutadania és prou adulta i el discurs demagog ja no 
ven. 

La senyora Mir retreu a la regidora el fet que digui que no tot són inversions, sinó que 
també la gestió del dia a dia és molt important, però després ho supedita tot al capítol 
d’inversions i els presenta un PAD que és, de moment, una llista d’inversions. 
S’exclama que la regidora parla de la importància de la promoció econòmica al 
districte i que, en canvi, els han votat en contra una declaració institucional que volien 
presentar en aquest Consell Plenari per manifestar el seu rebuig a la reforma laboral 
imposada pel Govern de l’Estat, que és injusta, que precaritza encara més l’ocupació 
al país i que lluny de crear llocs de treball, altra vegada facilita els acomiadaments en 
un moment en què l’atur no para de créixer a la ciutat, amb més d’un 40% de joves 
que no troben feina, amb més de 28.000 persones a punt d’esgotar la prestació d’atur 
a la ciutat, amb pobresa per sobre del 20% i amb més de 10.000 desnonaments a la 
ciutat fruit d’aquesta crisi. 

També li retreu que comencin expropiant per 21,5 milions més IVA a Indústries Muñoz 
i Ramonet, i que, en canvi, no resolguin la situació, que fa més de cinquanta anys que 
dura, a les famílies dels Tres Turons que els estan demanant que els expropiïn. Per 
acabar, vol saber en què consisteix aquest espai de treball que fan amb les AMPA i 
amb es direccions de les escoles d’educació especial.  

El senyor Conde diu que la regidora no li ha contestat si està d’acord amb la revisió del 
PGM del Carmel i amb el tema dels Tres Turons. Constata que tampoc li ha dit res 
sobre les obres de rehabilitació dels jardins Príncep de Girona, que es troben en una 
situació lamentable. També demana que li digui si es faran o no les noves escales no 
mecàniques entre els carrers Josep Yxart i Joan Cortada, així com també els 
ascensors de la baixada de Palautordera. Per acabar, els felicita per l’èxit total de la 
Cavalcada de Reis. 

El senyor Martínez afirma que el seu grup té propostes definides del PAD i diu que si 
el govern municipal també les té, s’haurien d’asseure i veure si hi ha coincidències. 
Subscriu el que ha dit el senyor Coronas sobre que l’anterior PAD es va aprovar el 
mateix desembre del 2007. Pel que fa al les «Portes de Collserola», troba a faltar 
concreció i vol saber, per exemple, el termini en què pensen que es podrà dur a terme 
aquest pla, el nombre de portes que pensen que es podran fer en el termini d’aquest 
curs i, en cas que en facin alguna, pregunta quina porta prioritzaran. Finalment, 
insisteix en el fet que els donin les respostes dels precs i de les preguntes per escrit. 

La regidora opina que les «Portes de Collserola» és una oportunitat, ja que no només 
ha de servir per parlar del cobriment de la ronda, sinó també per afrontar situacions 
que no estaven resoltes fins al dia d’avui com, per exemple, els equipaments que 
falten a Sant Genís.  

Quant als PGM de Tres Turons i del Carmel contesta al senyor Conde que es van 
presentar a les eleccions dient que volien revisar els plans, però consideren que ho 
han de fer ben fet. Respecte a la situació lamentable dels jardins de Príncep de 
Girona, constata que hi ha unes fustes que ja s’han de canviar, però assegura que el 
parc no està molt malament, tot i que admet que potser l’estany fa que no tingui altres 
usos que serien segurament més interessants, però diu que això també han de veure 
com ho fan. 

Respon a la senyora Mir que estan treballant el PAD amb les prioritats, i aclareix que 
quan parlen de la llista volen dir que tots els veïns i les veïnes d’aquest Districte tenen 
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una llista de les actuacions incloses en els documents estratègics i que això és vigent 
fins al 2020. Conclou dient que l’equip de govern marcarà les prioritats per a aquest 
PAM o PAD. 

Per acabar, expressa que estan oberts al diàleg total per aprovar el PAD i assegura 
que estan treballant per generar riquesa, cosa que vol dir estar al costat dels agents 
que en poden crear, com són els comerciants dels barris del districte.  

El Consell se n’assabenta. 

2. Dels plans de millora de la neteja viària a Barcelona 

El senyor Gonzalo Puelles i García, del GMDCiU, presenta el Pla de millora de neteja 
de la ciutat de Barcelona que ha posat en marxa l’alcalde, Xavier Trias, amb l’objectiu 
que la ciutat estigui més neta i endreçada. 

Informa que el Pla tècnic de millora viària no té cap cost afegit i es fa després 
d’analitzar els dos primers anys de funcionament de la contracta de neteja a 
Barcelona. Afegeix que aquest Pla inclou també un pla de comunicació ambiciós per 
tal d’arribar a tota la ciutadania amb el missatge que la neteja de la ciutat és 
responsabilitat de tots i que també és un treball de reforç de l’autoritat, amb especial 
atenció de la Guàrdia Urbana, a actituds incíviques relacionades amb la neteja. 
Remarca que aquest Pla tècnic de la millora de la neteja urbana actualitza i 
reorganitza els serveis de neteja per millorar els resultats de netedat de la ciutat, fent 
especial èmfasi en els punts que la ciutadania utilitza més.  

Explica que l’actualització i reorganització del servei es resumeix en les millores 
següents: més aigua pels carrers més transitats, un increment de les freqüències de 
pas dels equips de repàs i manteniment pels carrers i places amb més nombre 
d’incidències, nou material de neteja passiva, associat a una campanya de 
sensibilització, i una modificació dels horaris de recollida de paper i de cartró per 
adequar-lo a l’horari de tancament de comerços. 

Respecte a l’increment de la neteja amb aigua en horari diürn, fa saber que 
s’estableixen nous itineraris al Districte i s’incrementa el reg en horari del matí. 
Concreta que a l’increment de la neteja amb aigua de les zones de més embrutiment i 
afluència ciutadana s’hi destinaran un total de 26 operaris i 12 vehicles d’aigua, i 
afegeix que, amb aquesta millora, es passarà un mínim d’un cop per setmana i en 
horari diürn pels carrers i espais principals de tots els barris. Comunica que es 
redissenyen els itineraris i els serveis per prioritzar aquells punts on es detecten més 
incidències d’abandonament d’estris i bosses d’escombraries fora dels contenidors, 
cosa que comportarà la mobilització de 187 operaris diaris que treballaran en 169 
equips amb els seus corresponents vehicles de servei. Dóna a conèixer que se 
substitueixen les papereres tradicionals, amb capacitat per a 70 litres, per a unes 
dobles de 140 litres, adaptant-les a les vies d’interès comercial, turístic o a les 
necessitats específiques de cada districte. Indica que a Barcelona es farà una 
substitució del 2% de les papereres per complir aquest punt de l’increment de la neteja 
viària. 

Fa saber que es concentrarà el servei de recollida comercial de cartró, que ara es fa 
en horari diürn, cap a un sistema de recollida a la finalització de l’activitat comercial. 
Concreta que el sistema consisteix en el fet que els comerciants treguin el cartró 
plegat i lligat a la vorera davant l’establiment i els serveis municipals el passaran a 
recollir a partir de l’hora de tancament per evitar que s’estigui acumulant paper i cartró 
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davant els locals comercials. Anuncia que l’actuació s’iniciarà aquest mes de març, un 
cop finalitzada la temporada de rebaixes, i afegeix que alhora s’informarà els comerços 
individualment dels canvis mitjançant una actuació porta a porta. Per acabar, informa 
que s’han establert diferents campanyes i accions de comunicació, orientades a 
demanar la col·laboració i complicitat ciutadana.  

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, evidencia que fa molt de temps que 
parlen de la neteja i de les millores, però s’exclama que la ciutadania continua tenint la 
sensació que els carrers i les places continuen estant bruts. Per tant, creu que arribarà 
un moment en què o afronten el problema de veritat amb la conscienciació o la 
sensibilització perquè la ciutadania prengui consciència, o per més mesures que es 
posin i més diners que es gastin arribarà un moment en què els carrers continuaran 
estant bruts. Per acabar, assenyala que el model d’escola bressol 0-3 comença a 
treballar aquests hàbits, cosa que han de tenir en compte, ja que l’educació és 
important. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, fa notar que han hagut de 
demanar la informació al seu grup municipal de Barcelona perquè la informació que els 
van donar va consistir en quatre frases genèriques per part del conseller a la Comissió 
Consultiva d’Urbanisme i no els van donar cap document. Considera que si el govern 
municipal reorganitza el servei, no incrementa els recursos i fa més atenció a uns 
elements, n’hi haurà altres que en patiran les conseqüències, ja que difícilment podran 
fer el mateix o fer molt més sense un major cost addicional. 

Fa palès que a la reorganització que proposen no hi ha cap novetat, ja que 
reorganitzen els serveis ja existents, i la poden fer perquè el plec de clàusules de la 
contracta de neteja vigent els ho permet. Per tant, opina que l’anterior govern 
municipal va fer una bona feina, amb visió estratègica i excel·lència tècnica perquè ara 
el nou govern municipal pugui readaptar la contracta de neteja del mandat anterior. 

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, comparteix les mesures del govern 
municipal per a una ciutat més neta, tot i que diu que en el seu moment el seu grup ja 
va fer les al·legacions corresponents a la contracta de neteja. Recorda que el mes de 
setembre del 2011 el govern municipal va refusar una proposta que el seu grup va 
presentar a la Comissió de Medi Ambient per elaborar una auditoria sobre els serveis i 
l’estat de neteja de la ciutat, en la qual demanaven que els operatius s’adaptessin a les 
necessitats reals de la ciutat, mentre que ara, per contra, qüestionen el seu 
funcionament i reconeixen que s’han de fer canvis en aquests serveis. Afegeix que 
també el mes de setembre del 2011 el govern municipal va afirmar que la ciutat estava 
neta i li sembla curiós que ara que els resultats de l’enquesta de la Direcció de Serveis 
d’Estudis i Avaluació del 2011 aporten la xifra que més del 60% dels barcelonins tenen 
la percepció que la ciutat està més bruta que abans i que no ha millorat, el govern 
municipal també afirmi que està bruta. 

Respecte al Pla tècnic, creu que caldria reforçar els inspectors en la via pública i fer un 
estudi anual d’auditoria externa per garantir el bon funcionament del servei de neteja. 
Pel que fa al Pla de comunicació pensen que es tracta d’un treball bàsic per millorar 
l’estat de la ciutat i la recollida de residus, tot i que esperen comptar amb la complicitat 
de la ciutadania. Considera que cal reforçar l’autoritat destinada a incidir en el 
compliment de les ordenances municipals i, en aquest sentit, vol saber les mesures 
que tenen previstes desplegar i què volen dir quan parlen de reforç de l’autoritat. 
Sol·licita que s’apliqui de manera urgent i continuada l’increment de la freqüència de 
pas de les brigades, més papereres i el canvi de l’horari de recollida comercial.  
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Finalment, opina que en aquests dos darrers anys de funcionament de la contracta de 
neteja s’ha prioritzat el sistema de recollida, deixant de banda la neteja de la ciutat, per 
la qual cosa pensa que ara cal impulsar la millora de la neteja dels carrers, a fi i efecte 
de garantir el bon estat de la ciutat. 

El senyor Raül Ortega Serrano, del GMDPSC, celebra que el govern municipal es 
preocupi ara de la neteja de la ciutat, i assegura que per al govern municipal anterior 
va ser sempre una obsessió i una constant que els carrers i els espais públics del 
districte estiguin en condicions, i que per això van posar en marxa aquella contracta i 
la figura de l’agent cívic, que s’ha demostrat que era una bona mesura. Manifesta que 
per al seu grup és un pla curt i fluix, que posa en evidència que l’anterior pla ja era bo i 
que cobria en bona mesura les necessitats de la neteja, tot i que admet que tot és 
millorable, però opina que això no es fa posant papereres dúplex ni multant. Creuen 
que han tingut el temps suficient a l’oposició com per tenir un pla clar i no improvisar, i 
considera que el problema és que durant la legislatura anterior el Grup Municipal de 
CiU va fer batalla d’una qüestió que ells mateixos van dir que era bona. Per tant, 
pensen que és una mesura improvisada com, per exemple, les «Portes de Collserola» 
i, per tant, no li donen la seva aprovació. 

El senyor Puelles contesta que el Pla de neteja viària urbana de Barcelona vol incidir 
sobre les zones més problemàtiques, ja que pensen que no poden tractar totes les 
zones d’una manera igual, sinó que han de tractar d’una manera diferenciada els punts 
crítics. Comenta que a la Comissió d’Urbanisme es va presentar el Pla de neteja, que 
es va obrir el torn de paraules i que la documentació està exposada a la web de Medi 
Ambient. Finalment, remarca que en principi aquest increment de la neteja viària de 
Barcelona no ha de modificar la recollida de la fracció orgànica ni afectar cap altra 
recollida que no sigui la de la brossa i la neteja dels carrers i places de la ciutat. 

El Consell se n’assabenta. 

C) Part decisòria: 

a) Propostes d’acord 

Presidència 

3. Proposar l’atorgament de les medalles d’honor de Barcelona per a l’any 2012 
a Gresol i al Sr. Josep Baselga, de conformitat amb allò disposat a l’art. 6 del 
reglament de la Medalla d’Honor de Barcelona, aprovat definitivament pel 
Consell Plenari el 25/04/1997, amb la seva modificació aprovada 
definitivament pel Consell Plenari el 24/11/2006 

El senyor Lluís Bou i Dalmau, del GMDCiU, presenta la proposta. Explica que l’entitat 
Gresol és una associació fundada el 1988 pels veïns i per les veïnes del barri del 
Guinardó, que es va constituir per lluitar contra els problemes motivats per la 
insolidaritat i les seves conseqüències. Afirma que la seva acció pretén donar suport 
puntual a qui pateix marginació, atur, solitud, gana, i també denunciar situacions 
d’injustícia social, tot intentant despertar la consciència d’aquests problemes a la 
societat. En aquest sentit, assenyala que l’objectiu general de l’associació és atendre 
persones que manifesten una necessitat i la poden acreditar. Exposa que la 
intervenció es fa de diferent manera: de suport social, de tipus educatiu o d’imperiosa 
necessitat econòmica. Remarca que, d’una manera especial, vetllen perquè els infants 
puguin desenvolupar-se personalment i socialment. Explica que l’ajuda es fa a partir 
del suport d’associats i col·laboradors. Explica que el primer pas és sol·licitar la 
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intervenció el més ràpidament possible dels serveis socials perquè s’apliquin tots els 
recursos que l’Administració ofereix per a les diverses situacions de mancances, com 
ara prestacions econòmiques o de tipus social, o cercar una llar de caràcter social. 
Conclou subratllant que l’acció de l’entitat ha estat i és de gran importància per pal·liar 
les mancances i dificultats dels col·lectius més desfavorits. 

El senyor Sindreu, en nom de Gresol, dóna les gràcies per la medalla. 

La sala aplaudeix. 

El president li demana que traslladi l’agraïment de tots els grups municipals a tots els 
membres de Gresol. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

4. Informar favorablement la proposta rebuda de la Ponència de Nomenclàtor 
sobre la denominació dels jardins d’Eduard Batiste Alentorn per a l’espai 
enjardinat situat entre els carrers de Dante Alighieri, de les Lletres, de Beatriu 
i de Tossa, al districte d’Horta-Guinardó 

El president presenta la proposta d’acord. Exposa que el senyor Eduardo Batiste és un 
escultor modernista molt important a la ciutat, amb moltes obres escampades pels 
carrers i places de Barcelona i que, per tant, té tots els atributs perquè la ciutat li 
dediqui un espai. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

D) Part de control: 

a) Proposicions / Declaracions de grup 

Presentada pel GMDPSC:  

5. Que el Consell Municipal del Districte d’Horta-Guinardó acordi: 1. Refermar el 
compromís del Consell Municipal del Districte d’Horta-Guinardó amb el 
model d’escoles bressol municipal, amb la seva funció per l’educació de la 
petita infància i per la cohesió social. 2. Rebutjar les mesures proposades pel 
govern municipal que consisteixen a incrementar la ràtio, disminuir les hores 
de suport educatiu i externalitzar la gestió de les noves escoles bressol. 3. 
Instar el govern municipal a seguir treballant per la construcció de noves 
escoles bressol municipals. 4. Instar el govern municipal a dialogar i 
consensuar amb tots els agents implicats en qualsevol procés que s’hagi de 
dur a terme les escoles bressol municipals. 5. Adherir-se al manifest per la 
Plataforma 03 en defensa de l’Escola Bressol Pública i els Serveis 
Complementaris de l’Ajuntament de Barcelona per Districte d’Horta-Guinardó 
expressar el compromís amb la comunitat educativa que treballa en defensa 
dels drets de l’infant i per una escola pública i de qualitat 

La senyora Núria Galán Orriols, del GMDPSC, formula la proposició i fa un seguit de 
constatacions prèvies. Primerament, que l’actual govern de la ciutat de Barcelona el 
que fa amb aquestes mesures, argumentant ajustos per la crisi econòmica, és posar 
en greu perill el model d’escoles bressol municipals. En segon lloc, que aquest model 
és pel qual han lluitat famílies, educadores, educadors, veïns i veïnes, i que amb el 
lideratge de l’Ajuntament de Barcelona i l’esforç i la dedicació de la ciutadania s’ha 
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pogut consolidar i ha pogut créixer en tots els districtes de la ciutat, de manera que tots 
els infants de 0 a 3 anys, visquin on visquin, a qualsevol barri de la ciutat, hi puguin 
tenir accés. Finalment, que és un model que compleix dues funcions: d’una banda, fa 
la funció educativa, perquè l’etapa és plenament educativa, i, de l’altra, dóna resposta 
a una funció social derivada de les necessitats de conciliació familiar arran de la 
incorporació de moltes dones al mercat de treball. 

La sala aplaudeix. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, manifesta el vot a favor del seu 
grup. Dóna a conèixer que van voler presentar una declaració institucional que no va 
obtenir prou suport perquè ni el Grup Municipal de CiU ni el Grup Municipal del PPC 
no l’hi van donar, però afirma que van deixar ben clar que s’afegirien a la proposta del 
PSC i, en aquest sentit, van demanar incorporar l’últim punt sobre l’adhesió al manifest 
de la Plataforma 03.  

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, expressa el vot a favor del seu 
grup. Comenta que ja han expressat reiteradament el seu suport a aquest model d’èxit 
d’escoles bressol municipal i, per tant, manifesta que el defensaran fins al final.  

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, manifesta el vot en contra del seu 
grup, ja que l’actual model d’escola bressol ha deixat sense places el 48% de les 
sol·licituds durant els darrers quatre anys i concreta que, en el curs 2011-2012, 456 
nens s’han quedat sense plaça al districte. Consideren que l’important és reduir la gran 
demanda no atesa de places i que tots els pares i mares que vulguin puguin 
escolaritzar els seus fills i filles, i opinen que perquè això sigui possible cal que el 
finançament públic de places es faci al marge de si l’escola és pública o privada. Per 
tant, pensen que cal organitzar millor el servei i el treball a les escoles i fer una 
concertació de places a la iniciativa privada. Conclou dient que el seu grup aposta pel 
nou model d’escola bressol amb la mateixa qualitat que l’actual i que permeti que 
moltes famílies que fins ara no ho han pogut fer, puguin finalment escolaritzar els seus 
fills i filles. 

El senyor Jaume Fibla i Papaseit, del GMDCiU, expressa el vot en contra del seu grup, 
basant-se en el Decret 1.004/2000, el qual establia la ràtio de 8, 13 i 20 professionals 
per a aquests alumnes de 0 a 3 anys. Considera que era un decret elaborat per 
professionals de l’educació infantil i afirma que l’únic que està fent el govern municipal 
és establir la ràtio que en aquell moment el Govern de la Generalitat de Catalunya va 
posar per aquesta etapa educativa. Explica que miraran la demanda i l’oferta que 
tenen al barri i que si cal fer una nova escola bressol, la faran, però remarca que no 
gastaran els diners que, en principi, no tenen. Afirma que si s’ha de fer un model de 
concert, tal com el Grup Municipal del PPC ha proposat, el faran. Per acabar, admet 
que probablement el model educatiu de l’educació infantil és molt bo i reitera que amb 
una gestió indirecta continuaran mantenint aquest model de qualitat. 

La senyora Pilar Valls Orduna, en nom de les famílies usuàries de les escoles bressol 
del Districte d’Horta-Guinardó, vol saber què és el que pensen fer ara una vegada 
aquesta proposició ha estat aprovada en el Plenari del Districte. 

Intervé en nom dels equips docents de les tretze escoles bressol municipals del 
Districte d’Horta-Guinardó el seu representant, expressa el seu desacord amb les tres 
mesures que l’alcalde de la ciutat, el senyor Xavier Trias, i el regidor d’Educació i 
Universitats, senyor Gerard Ardanuy, pretenen imposar per al curs 2012-2013. Opina 
que les mesures de reducció del personal de suport educatiu a la meitat i d’un 
increment del nombre d’infants comportarien com a conseqüència la disminució 
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significativa de la qualitat educativa de les escoles fins al punt de deixar malmès el 
model educatiu que les sustenta. Considera que la mesura de privatitzar la gestió de 
les tres escoles noves, a més de significar la segregació del cicle de 0 a 3 anys de la 
resta del sistema educatiu, també suposaria l’existència d’una doble xarxa amb 
diferències, desigualtats, greuges i més precarietat i desconsideració per als 
professionals de les escoles.  

Agraeix als grups municipals del PSC, d’ICV-EUiA i d’UpB el suport que han donat a 
les seves reivindicacions, així com el fet de votar a favor d’aquesta proposta. Demana 
als grups municipals de CiU i del PPC que reconsiderin la seva postura i que parlin des 
del coneixement i no des de la ignorància, com han fet fins ara i pel bé dels infants del 
districte, ja que opina que quan parlen d’infants i educació, dos i dos malauradament 
no sempre sumen quatre. 

La senyora Galán agraeix la presència a les bressoleres, les educadores i educadors i 
les mares i pares que avui assisteixen a aquest Plenari, que entre totes les accions 
que duen a terme també hi ha la de construir i defensar el model que entre tots han 
impulsat a la ciutat de Barcelona, un model del qual tota la ciutadania se’n sent molt 
orgullosa, i opina que això no passa tan sovint.  

Contesta al senyor Fibla que el Decret només fa una orientació i diu que el que el 
govern municipal ha de fer és trepitjar les escoles i conèixer la realitat. Replica al 
senyor Conde que ja saben que el seu grup vol promocionar la iniciativa privada i que 
defensen el model de gestió privada, però s’exclama que no els han dit com faran 
viable l’accés de tots els infants a tota la ciutat, independentment dels barris. 

Presentada pel GMDPPC: 

6. Que el Consell del Distrito acuerde crear una comisión compuesta por los 
grupos municipales del Distrito junto con las asociaciones, para realizar el 
estudio de viabilidad y llevar a cabo la rehabilitación del Palacio de Alfarrás. 
Que el Consell del Distrito acuerde tomar las medidas para modificar el 
horario y hacer constar en los carteles de entrada al parque de las Aguas el 
horario de invierno y de verano 

El senyor Rafael Sánchez Cobo, del GMDPPC, presenta la proposició. Argumenta que 
actualment el Palau del Marquès d’Alfarràs, situat als jardins del Laberint d’Horta, es 
troba en un estat lamentable i que pel seu gran valor cultural es podria incloure en una 
de les rutes turístiques de la ciutat, cosa que podria donar beneficis econòmics al 
Districte.  

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, manifesta l’abstenció del seu grup, 
argumentant un motiu tècnic en la redacció, ja que creu que una comissió composada 
només pels grups municipals del Districte i les associacions no està qualificada per 
valorar la viabilitat del Palau del Marquès d’Alfarràs. No obstant això, afirma que hi 
votaran a favor si s’accepta que hi hagi també tècnics que siguin els que validin. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, manifesta que potser serien dues 
iniciatives: una, fer l’estudi tècnic i l’altra, crear una comissió per treballar aquest tema. 
Afirma que, si fos així, votarien a favor. 

El senyor Lluís Bou i Dalmau, del GMDCiU, expressa el vot a favor del seu grup, ja 
que consideren que és un espai que es podria incloure perfectament en qualsevol de 
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les rutes turístiques de la ciutat. Suggereix que la comissió proposada es podria 
integrar en la Comissió d’Urbanisme. 

El senyor Joan Martínez i Vendrell, del GMDPSC, diu que si s’arriba a la transacció 
proposada, hi votaran a favor. Fa constar que, tot i que en el mandat passat el govern 
del Districte va intentar ubicar en el palau alguna fundació que pogués fer possible 
aquesta rehabilitació, va ser molt difícil de fer-ho.  

El senyor Sánchez aclareix que quan diuen que es farà un estudi ja pensen que el 
faran tècnics i especialistes en el tema. Accepta la transacció i llegeix el text: «Que el 
Consell de Distrito acuerde una comisión compuesta por los grupos municipales del 
Distrito junto con las asociaciones y técnicos, y además realizar un estudio de 
viabilidad para llevar a cabo la rehabilitación del Palacio de Alfarrás.» 

El senyor Coronas manifesta el vot a favor del seu grup, però matisa que el redactat 
no li acaba de convèncer, tot i que creu que l’objectiu final és compartit i pensa que la 
legalitat es complirà a l’hora de fer aquesta comissió. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

Presentada pel GMDICV-EUiA: 

7. Que el Consell Municipal del Districte d’Horta-Guinardó acordi: 1. Manifestar 
el profund desacord amb l’increment de tarifes del transport públic per al 
2012 que s’han aprovat al Consell d’Administració de l’ATM. 2. Desaprovar 
l’actuació dels i la membre del govern municipal, representants de 
l’Ajuntament de Barcelona al Consell d’Administració de l’ATM, per la seva 
posició favorable a aquest increment molt per sobre de l’IPC, fet que es 
contradiu amb el que havia manifestat l’alcalde en el Plenari del Consell 
Municipal de 30 de novembre de 2011. 3. Instar Transports Metropolitans de 
Barcelona a restablir la circulació de les línies dels autobusos del barri 112, 
114, 117 i 119 que han deixat de donar servei els diumenges i festius 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, presenta la proposició, d’acord 
amb el que estableixen els articles 64.3 i 100 del Reglament orgànic municipal. Explica 
que el 19 de desembre de 2011 el Consell d’Administració de l’ATM va aprovar un 
increment de tarifes de transport públic per al 2012, que a la T-10 d’una zona va 
suposar un augment del 12% i a la T-50/30, d’un 10%. Recorda que en el Plenari del 
Consell Municipal del passat 30 de novembre de 2011, l’alcalde Xavier Trias va dir que 
el govern municipal considerava que el preu de les tarifes s’hauria d’ajustar al màxim 
possible a l’increment de l’IPC i s’exclama que l’han acabat quadruplicant. 

Exposa que, paral·lelament, el mateix 19 de desembre de 2011 Transports 
Metropolitans de Barcelona va anunciar retallades a la xarxa d’autobusos que s’han 
concretat en les reduccions de servei i les desaparicions de línies que es van 
començar a dur a terme el 14 de gener de 2012 i que afecten especialment els barris 
de Sant Genís, Baix Guinardó i Can Baró, Guinardó i Font d’en Fargues, i la Teixonera 
i el Carmel. Recorda que el govern municipal, en el Plenari del Consell Municipal del 
27 de gener de 2012, no va acceptar el prec formulat pel seu grup per convocar 
sessions extraordinàries als consells de barri a cada barri afectat. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, manifesta el vot a favor del seu 
grup. Matisa, però, que el problema no s’ha d’obviar i, per tant, pensa que cal aportar 
propostes que vagin en la línia de sanejar els comptes de TMB. Afirma que el que no 



 19 

poden acceptar de cap manera és que se suprimeixi el servei de bus de barri allà on 
no hi ha alternativa de transport, com passa per exemple als barris de Sant Genís i 
Can Baró. 

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Lluís Bou i Dalmau, del GMDCiU, manifesta el vot en contra del seu grup, ja 
que si bé admet que hi ha hagut uns augments de tarifes, també fa palès que hi ha 
títols que s’han reduït, com ara la T-Trimestre en un 3,6% i la T-Mes en un 2%. Explica 
que amb aquestes reduccions es pretén donar resposta als usuaris que utilitzen el 
transport públic d’una manera més continuada. Critica que a la proposta no es fa 
esment de la situació complicadíssima que viu Transports Metropolitans de Barcelona, 
amb un dèficit de més de 270 milions d’euros.  

Quant als busos de barri, explica que la majoria van sorgir per facilitar l’apropament de 
la ciutadania a serveis diversos i que el diumenge no circulaven. En aquest sentit, 
aporta les dades d’ocupació de la majoria dels busos de barri els festius que 
corroboren aquesta baixa ocupació. Tanmateix, admet que un cas diferent és la línia 
112 o la 114, sobretot la primera, que circula per uns barris d’orografia molt 
complicada. Assegura que el Districte no és insensible a aquesta situació, fins al punt 
que s’està treballant per donar una resposta adequada al problema que se’ls pot 
plantejar. 

El senyor Raül Ortega Serrano, del GMDPSC, expressa el vot a favor del seu grup. 
Argumenta que el seu grup és un gran coneixedor del territori, de la gent dels barris, 
dels seus problemes i neguits, i que és per això que no poden compartir de cap de les 
maneres les retallades que la ciutat, i en aquest cas aquest districte, està patint en el 
transport públic. Opina que aquesta manera de fer, d’una banda, va encaminada 
directament a suprimir aquells serveis bàsics que són pilars fonamentals sobre els 
quals els veïns i veïnes del districte tenen garantit el seu benestar, ja sigui escoles, 
assistència sanitària o, com en aquest cas, el transport públic, i, de l’altra, perquè 
provoca, primer, l’augment del transport privat i, segon, afecta directament aquelles 
persones que més ho necessiten, persones que per no tenir transport públic es veuen 
abocades a fer ús de mitjans privats o bé reduir enormement la seva mobilitat, ja que a 
més d’augmentar abusivament el preu del bitllet, quadruplicant-lo, se’ls redueix 
dràsticament la possibilitat del bus de barri en barris com Sant Genís, Guinardó i Baix 
Guinardó, Can Baró, Font d’en Fargues, Teixonera i Carmel. 

Afirma que, tot i que el govern municipal anterior ha tingut en compte sempre la 
viabilitat econòmica dels projectes de les demandes de transport públic, mai no s’ha 
supeditat l’absoluta rendibilitat d’una línia o d’un projecte a la seva realització o 
manteniment, com sembla que aquest és el motiu ara, ja que si no, no es podria 
entendre que altres línies que són més rendibles es mantinguin. Conclou demanant la 
reposició de les línies d’autobusos 112, 114, 117 i 119, perquè el transport públic 
continuï sent assequible a la majoria de la ciutadania i perquè no es tracti 
exclusivament des d’un punt de vista econòmic. 

La senyora Mir replica que només un 2% d’usuaris compren la T-Mes i un 4% la T-
Trimestre, mentre que han augmentat els títols que més usuaris utilitzen, com la T-10, 
amb quasi un 75% d’usuaris, i la T-50/30, amb gairebé un 15%. S’exclama que la 
regidora abans ha parlat del bus de barri com a complementari, quan, segons la seva 
opinió, és un transport públic fonamental, també els diumenges, per a molts veïns i 
veïnes que són persones grans, que tenen dificultats i que viuen en territoris amb una 
orografia realment complicada. Considera que amb aquesta manera d’actuar el govern 
municipal deixa molt clar que la seva política sobre mobilitat bàsicament afavoreix el 
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transport privat mitjançant la gratuïtat de l’àrea verda per a les persones que no tinguin 
multes de trànsit o la rebaixa de la grua o la reducció d’un 5% de l’impost de 
matriculació i, en canvi, penalitzen el transport públic amb un augment de tarifes i una 
reducció dels serveis als barris, cosa que mai no s’havia produït simultàniament en 
deu anys. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDCiU i els vots a favor de la resta de 
grups.  

Presentada pel GMDUpB: 

8. Que el Consell del Districte d’Horta-Guinardó acordi: realitzar un inventari de 
totes les antenes emissores ubicades en el turó de la Rovira; detallar la 
propietat de cadascuna de les antenes, el seu ús concret i determinar si 
compten amb permís d’instal·lació i/o emissió; elaborar un projecte de 
racionalització de l’activitat i les instal·lacions, a partir de la informació 
obtinguda i de forma conseqüent amb el parc del Tres Turons 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, presenta la proposició. Argumenta 
que el turó de la Rovira compta amb un nombre molt important d’antenes d’emissores 
de radiofreqüència i que, en molts casos, aquestes antenes s’ubiquen en finques 
particulars que no han sol·licitat el permís per instal·lar-les i pràcticament no es coneix 
l’ús concret de cada una d’elles.  

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, manifesta el vot a favor del seu 
grup. Puntualitza que realment el que cal, en aquest cas, és fer un pla especial 
d’antenes, i recorda que ja es va fer l’estudi tècnic, però que es va aturar amb vista a 
aprovar el planejament dels Tres Turons. Recorda que va haver-hi un debat tècnic 
sobre si el que calia era fer una antena gran o fer-ne diverses de petites. Conclou dient 
que potser caldrà que reprenguin aquest estudi tècnic i tirin endavant aquest pla. 

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, del GMDCiU, manifesta el vot a favor del seu grup, 
ja que en el marc dels estudis previs que estan duent a terme per definir el parc dels 
Tres Turons tothom està d’acord que una de les actuacions a fer és la racionalització 
de les instal·lacions d’antena, que afecten la qualitat de vida dels veïns i veïnes que hi 
viuen, així com també la visió del parc que tenen els visitants de les bateries 
antiaèries. 

El senyor Joan Martínez i Vendrell, del GMDPSC, expressa el vot a favor del seu grup, 
ja que aquestes antenes en certs moments són més causa de molèstia que de 
benefici.  

El senyor Coronas afirma que els veïns del turó de la Rovira agrairan els vots a favor, 
ja que constata que és molt difícil parlar pel mòbil des d’allà a causa de les 
interferències.  

S’aprova la proposta per unanimitat. 

b) Proposicions amb contingut de declaració institucional  

No n’hi ha. 
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c) Precs  

Presentat pel GMDPSC: 

9. Que el govern d’aquest Districte insti el govern de la ciutat a emprendre les 
accions següents: 1. Que tal com es va acordar a la Comissió d’Hàbitat Urbà i 
Medi Ambient de l’Ajuntament de Barcelona el passat 17 de gener, s’insti els 
departaments de la Generalitat de Catalunya que tenen competències en el 
tema que es comenci de manera immediata l’elaboració del Pla especial de 
protecció del medi natural i del paisatge del parc de Collserola. 2. Que en la 
seva redacció hi participin diverses administracions, entitats ciutadanes amb 
un procés participatiu de màxima transparència i que comptin amb l’opinió 
de tots els grups polítics. 3. Que el conjunt del projecte de les setze portes de 
Collserola sigui coherent amb les determinacions que es desprenen del 
Decret parc de Collserola i que la seva tramitació i execució sigui sotmesa a 
la informació prèvia del Consorci del Parc 

La senyora Cristina Gómez Salmerón, del GMDPSC, formula el prec. Argumenta que 
en els tallers de participació sobre les «Portes de Collserola» del 9 de febrer a Torre 
Jussana van quedar definides les inquietuds dels veïns i veïnes sobre com els pot 
arribar a afectar de manera negativa aquest projecte en el seu entorn més immediat. 
Afegeix que hi va haver el suport general dels assistents a la defensa dels valors 
mediambientals de Collserola, i que van insistir molt en el fet que Collserola és un parc 
natural i no un parc metropolità o un parc central, tal com es menciona en el document 
de presentació del projecte. Constata, a més, que el projecte no inclou una visió del 
conjunt del parc natural. Opina que el procés participatiu no va fer possible la discussió 
global del projecte, cosa que va fer que resultés poc transparent, ja que, fins i tot, els 
equips tècnics seleccionats en el concurs tenien prohibit intervenir en la discussió tal 
com hauria estat el seu desig.  

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, no li accepta el prec, ja que 
considera que lligar aquest projecte de ciutat al desenvolupament d’un pla especial 
d’usos del parc de Collserola condiciona excessivament el projecte. Explica que amb 
el Decret del 19 d’octubre de 2010, en què es declarava parc natural, la serra de 
Collserola disposa del grau de protecció més alt que hi ha i delimita de manera 
definitiva la superfície protegida. Afirma que des de l’inici del concurs d’idees s’ha 
deixat ben clar que no es pretén actuar dins el Parc, sinó connectar la ciutat i acabar-la 
de manera coherent amb el medi natural que l’envolta, en aquest cas el parc natural 
de Collserola, i que això permetés lligar millor aquesta frontera de la ciutat i també 
aprofitar aquestes connexions per renaturalitzar la ciutat de Barcelona mitjançant 
corredors verds i fent que la natura penetri a la ciutat.  

La senyora Gómez li replica que si diuen participació, que en facin; si diuen que són el 
govern de les persones, que escoltin les persones i les entitats que hi participen; si 
diuen que tenen un projecte, expliquin el projecte que tenen i no els donin idees 
vagues; i si volen fer participació de veritat, que expliquin quants diners del pressupost 
municipal hi volen destinar a les «Portes de Collserola» i què hi pensen fer aquest 
mandat. Per acabar, diu que si volen «Portes» primer han d’aprovar el Pla de protecció 
especial, que fa dos anys que l’esperen. 

El senyor Puelles contesta que creuen en la independència total d’un pla d’usos de 
Collserola i en un projecte de ciutat que vol connectar la ciutat de Barcelona amb 
Collserola. Finalment, manifesta que creuen en el procés participatiu, que s’ha endegat 
abans de tenir un projecte definit perquè tothom hi pugui participar. 
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Presentat pel GMDICV-EUiA: 

10. Que el govern del Districte prengui les mesures necessàries per garantir la 
conservació del conjunt patrimonial del carrer Aiguafreda, tramitant el Pla de 
millora urbana pendent d’aprovació i establint els criteris que han de 
permetre que els veïns que ho vulguin puguin rehabilitat les seves propietats 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, formula el prec, d’acord amb el 
que estableixen els articles 64.1 i 98 del Reglament orgànic municipal. Argumenta que 
el presenten per la importància de tot el conjunt patrimonial del carrer Aiguafreda i 
entorns, i davant la necessitat de rehabilitar alguns dels elements d’aquest conjunt, i 
també perquè la Modificació puntual del Pla general metropolità en l’àmbit del barri del 
Carmel i entorns preveu la redacció d’un pla de millora urbana del conjunt urbà del 
carrer Aiguafreda i, finalment, perquè hi ha una aprovació inicial del 26 de gener de 
2011 del Pla de millora urbana i l’inventari d’elements protegits del conjunt del carrer 
Aiguafreda.  

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, li accepta el prec, ja que estan 
estudiant les al·legacions dels veïns i veïnes per millorar la proposta actual del Pla de 
millora urbana. Expressa que la voluntat d’aquest govern és que una vegada 
consensuada aquesta proposta amb els interessats continuï la tramitació al més aviat 
possible.  

La senyora Mir demana que els tinguin informats. Vol saber si s’han reunit ja amb els 
veïns i veïnes, o si encara no han fet cap contacte.  

El senyor Puelles diu que aniran informant dels avanços a la Comissió d’Urbanisme i 
que posaran a disposició de tothom la documentació que vagi sortint dels Serveis 
Tècnics. 

11. Que el govern del Districte reclami al govern municipal que retiri les tres 
mesures que ha presentat en relació amb l’educació de 0 a 3 anys: la 
privatització de la gestió de les escoles bressol, l’increment de la ràtio 
d’infants i la disminució del personal de suport. Així mateix, que impulsi un 
procés de diàleg amb la comunitat educativa i mostri fermesa davant les 
retallades educatives de la Generalitat de Catalunya 

El senyor Germán Alonso Cantorné, del GMDICV-EUiA, formula el prec, d’acord amb 
el que estableixen els articles 64.1 i 98 del Reglament orgànic municipal. Exposa que 
en les darreres setmanes, els responsables municipals d’Educació han anunciat un 
seguit de mesures aplicables a les escoles bressol que suposen una greu amenaça al 
model d’educació infantil de 0 a 3 anys públic i de qualitat, compromès amb la cohesió 
social i la diversitat que caracteritza avui la ciutat. Dóna a conèixer que, arran 
d’aquestes decisions, s’ha constituït la Plataforma en defensa del model d’escola 
bressol pública i serveis complementaris de l’Ajuntament de Barcelona, integrada per 
tota la comunitat educativa i entitats del teixit social i veïnal de la ciutat, que expressa 
el seu profund desacord amb les mesures del govern i defensa un model d’educació 0 
a 3 públic i de qualitat.  

La senyora Pilar Valls Orduna, en nom de les famílies usuàries de les escoles bressol 
del Districte d’Horta-Guinardó, pregunta què pensen fer, ara que aquesta proposició ha 
estat aprovada en aquest Plenari. També vol saber la repercussió que tindrà aquesta 
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aprovació a la Casa Gran i demana que es tingui en compte que ja són el cinquè 
districte en què s’aprova. 

El senyor Jaume Fibla i Papaseit, conseller de Coneixement, Infància, Adolescència i 
Joventut, no li accepta el prec, d’acord amb el que disposa el Decret 1.004/2000. 

La regidora del Districte destaca que no és competència del Districte, ja que l’àmbit 
competencial que tenen no incideix directament en aquest tipus de qüestions. En 
aquest sentit, afirma que només poden recollir aquesta proposició i elevar-la a 
l’autoritat competent, que en aquest cas és el regidor d’Ensenyament, de la mateixa 
manera que li van fer arribar el manifest en el seu moment. 

La senyora Valls entén que li diguin que no és competència del Districte, però afirma 
que estan parlant d’una proposició que s’ha aprovat en aquest Plenari del Consell del 
Districte d’Horta-Guinardó i reitera que vol saber la repercussió que té a la Casa Gran 
el que s’aprova al Districte. 

La regidora matisa que aquí no poden establir normatives a través de l’Institut 
Municipal d’Educació, atès que no és la seva funció, i repeteix que l’únic que poden fer 
és recollir la petició i fer-la arribar a l’autoritat que és competent per aplicar aquestes 
mesures. 

La senyora Valls reitera que ho entén, però considera que el Districte és competent, ja 
que hi ha un conseller d’Educació dins el Districte. 

El president aclareix que les proposicions, tant en els plenaris de districte com en el 
Plenari municipal, no són d’obligat compliment, encara que s’aprovin per part del 
govern, i diu que això està regulat en la Llei de bases de règim local. Afegeix que 
l’alcalde, en nombroses ocasions en el Plenari municipal, i públicament, s’ha 
compromès a portar a terme tot allò que s’aprovi en el Plenari.  

El senyor Cantorné s’exclama que el govern municipal atura la construcció de noves 
escoles i que després els diuen que el seu model no és la concertació privada, sinó 
que és oferir 900 places més, incrementant un 20% la ràtio. Considera que el model 
del govern municipal és externalitzar el servei, cosa que significa empitjorar la qualitat i 
disminuir en més del 50% el personal de suport de migdia, cosa que incrementa l’atur i 
disminueix l’atenció i cura dels infants. 

El senyor Fibla reitera que estan aplicant el Decret 1.004/2000. 

Presentat pel GMDUpB: 

12. Que s’elabori un estudi d’accessibilitat i mobilitat a la ronda de Dalt i entorns, 
en el tram que transcorre pels barris del districte d’Horta-Guinardó i es 
realitzi un procés participatiu en el marc dels consells de barri de Sant Genís 
dels Agudells, Teixonera, Montbau, la Vall d’Hebron i Horta 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, formula el prec. Constata que la 
ronda de Dalt està coberta o semicoberta en la majoria dels trams que travessen la 
ciutat de Barcelona, però, en canvi, no ho està a cap dels barris del Districte d’Horta-
Guinardó. Evidencia que aquest tram de la ronda de Dalt actua com una frontera 
artificial i comporta una sèrie d’inconvenients per als veïns i veïnes, com ara els 
problemes de soroll i d’accessibilitat que se’n deriven, i considera que les «Portes de 
Collserola» representa una oportunitat per estudiar i aplicar-hi solucions.  
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El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, li accepta el prec, ja que 
l’estudi de la millora de la mobilitat de la ronda de Dalt en el tram que transcorre pel 
Districte és un compromís electoral del seu grup. Fa avinent que dins els punts a 
estudiar i prioritzar aquest mandat, que s’han presentat a les comissions de seguiment, 
hi ha la realització d’aquests estudis de mobilitat de la ronda, i comunica que aquesta 
proposta es debatrà i consensuarà en el procés participatiu del PAM al Districte.  

El senyor Coronas agraeix l’acceptació del prec. Incideix que l’accessibilitat és un punt 
molt important, ja que si volen generar les «Portes de Collserola» i volen accedir-hi des 
de sota la ronda, o bé es planteja el tema de l’accessibilitat o bé no hi haurà les 
«Portes de Collserola». 

El senyor Puelles diu que estan totalment d’acord que han de millorar les connexions 
entre la ciutat i els barris de muntanya. 

d) Preguntes 

Presentada pel GMDPSC: 

13. S’inclourà com a tema prioritari per la Teixonera l’inici de la realització del 
projecte de la llosa i del corresponent trasllat del Mercat de la Vall d’Hebron 
en el Pla d’actuació del Districte? 

El senyor Ramon Carrión Duran, del GMDPSC, formula la pregunta. Argumenta que al 
barri de la Teixonera és necessari disposar d’espais en què les entitats i els veïns i 
veïnes hi puguin desenvolupar les seves activitats amb normalitat i que, al mateix 
temps, afavoreixin i potenciïn el comerç de proximitat. Afegeix que, tenint en compte 
això, els veïns i veïnes han donat sempre suport al projecte anomenat «Llosa de la 
Vall d’Hebron», que entre altres aspectes incloïa el trasllat del mercat i que en el seu 
conjunt havia de donar solució a aquestes necessitats. S’exclama que fins al moment 
actual s’ha fet algun tipus de reforma d’infraestructura, però no s’han donat aquestes 
solucions. Comunica que, darrerament, tant a través dels mitjans de comunicació com 
dels mateixos veïns i veïnes, han sabut que hi ha hagut contactes amb un inversor 
privat, que segons els diuen sembla que es comprometia a tirar el projecte endavant, 
encara que el govern municipal ho va desmentir en el darrer Plenari. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, puntualitza que el que van 
desmentir el passat Plenari era que no en tenien coneixement. Assegura que s’està 
treballant per fer possible que es dugui a terme el projecte i s’iniciïn les obres per al 
trasllat del Mercat de la Vall d’Hebron. Comenta que en el PAD que l’anterior equip de 
govern va redactar ja figurava l’actuació de la Llosa i li retreu que no s’hi va fer res.  

El senyor Carrión li demana que, si no fan el trasllat, que tinguin en compte l’acord que 
van signar el 2009 els comerciants amb l’anterior govern municipal per donar una 
solució en la mateixa ubicació en cas que no es pogués fer el trasllat.  

El senyor Puelles assegura que el seu grup manté converses amb els comerciants i 
que qualsevol proposta que surti de trasllat estarà consensuada amb ells. 

Presentada pel GMDPPC: 
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14. ¿Qué sanciones se han impuesto ante estas acciones incívicas? ¿Cuántas se 
han hecho efectivas? 

La senyora Felisa Villa San Millán, del GMDPPC, formula la pregunta. Argumenta que 
existeixen cartells i pintades reivindicatives de grups polítics i socials col·locats a 
nombroses façanes de propietat pública i privada, així com també al mobiliari urbà, 
amb l’agreujant que darrerament aquestes accions s’han incrementat amb més 
assiduïtat i no respectant així les ordenances de civisme. 

La senyora Iolanda Latorre i Roldán, consellera d’Igualtat d’Oportunitats, Qualitat de 
Vida i Seguretat, li contesta que estan compromesos amb una societat coresponsable i 
amb l’espai públic, i que també consideren que tothom ha de ser responsable dels 
seus actes. En aquest sentit, assegura que apliquen la normativa adient i concreta que 
l’any 2011 va haver-hi 111 sancions de cartells i grafits i que n’hi ha hagut 9 des de l’1 
de gener fins al 5 de març de 2012.  

La senyora Villa li replica que li sembla vergonyós que només siguin 9 sancions, ja que 
afirma que li podria enumerar més de nou grafits posats per grups polítics i grups 
socials del Districte en deu carrers com ara la plaça Sanllehy, la plaça Santa Otília, el 
carrer Garriga i Roca i la plaça Catalana, i remarca que tot això fet per un mateix grup 
polític.  

La senyora Latorre li demana que cada vegada que vegi un cartell o una pintada els 
denunciï i així els ajudarà a posar més sancions.  

15. ¿Cuántos solares públicos sin uso tenemos censados en nuestro Distrito? 
¿Qué medidas preventivas y correctivas referentes a salubridad, seguridad y 
mantenimiento se llevan a cabo para los solares de titularidad pública? En el 
caso de los solares privados, ¿qué medidas se han tomado? 

El senyor Carlos Torrubiano i Blanco, del GMDPPC, formula la pregunta. Argumenta 
que cada vegada hi ha més solars, tant de titularitat pública com privada, que no tenen 
un ús predeterminat i es troben en una situació d’abandonament lamentable per falta 
de manteniment, cosa que provoca molèsties als veïns i veïnes per la brutícia 
acumulada. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, contesta que tenen 513 solars 
sense edificar al Districte, dels quals 138 són de titularitat municipal. Destaca que 
aquesta identificació de solars s’ha efectuat en els darrers tres mesos, ja que 
anteriorment no es tenien tan identificats. Dóna a conèixer que la gran majoria dels 
solars públics tenen un programa de manteniment i de desbrossament dues vegades 
l’any, la majoria de les vegades aprofitant els plans d’ocupació. Fa avinent que en el 
cas de solars privats, quan se’n té coneixement del mal estat, fan un requeriment al 
propietari perquè netegi el solar, i explica que de manera subsidiària, en el cas que el 
privat incompleixi l’ordre de conservació, l’Ajuntament ordena la neteja del solar al seu 
càrrec. 

El senyor Torrubiano admet que fan un seguiment dels solars, però evidencia que són 
deficients, i en posa alguns exemples com ara el carrer Font de la Mulassa cantonada 
amb el carrer Montserrat de Casanovas, el carrer Fastenrath amb el de Llobregós, 
l’estació de metro de Teixonera al carrer de Llobregós, i el carrer del Coll a la Font d’en 
Fargues.  



 26 

El senyor Puelles informa que l’1 d’octubre de 2011 va iniciar-se la campanya 
inspectora al Districte per instar a mantenir aquests solars privats nets, i que s’anirà 
efectuant de manera periòdica, tot i que indica que han d’anar complint els terminis 
que la disciplina urbanística els imposa. Fa saber que aquesta campanya ha comportat 
que es duguin a terme 49 expedients d’ordres de conservació a propietats privades. 

Presentada pel GMDUpB: 

16. Quin és el capteniment del govern del Districte respecte al planejament 
urbanístic previst en l’àmbit de Tres Turons? I quines són les actuacions 
previstes per al primer quadrienni? 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, formula la pregunta per resposta 
oral. Argumenta que la Modificació del Pla general metropolità de Tres Turons va ser 
aprovada definitivament el 15 de novembre de 2010 i transmet la preocupació d’alguns 
veïns i veïnes perquè el projecte sembla que està aturat quinze mesos després de la 
seva aprovació definitiva.  

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, li respon que el govern 
municipal creu en un parc mixt urbà que compatibilitzi els habitatges i les zones verdes 
i que, en aquest sentit, s’estan estudiant les afectacions aprovades en la Modificació 
del planejament de Tres Turons de 15 de novembre de 2010 per valorar si totes tenen 
sentit o si hi ha algunes que puguin ser objecte de desafectació. Explica que la 
Modificació del Pla general metropolità en l’àmbit de Trens Turons és la figura 
urbanística que ha de definir la zona geogràfica on s’havia de desenvolupar un futur 
parc, desafectant algunes zones i mantenint-ne d’altres.  

El senyor Coronas creu que si aturen el procés ara, l’únic que fan és endarrerir encara 
més l’execució d’afectacions que ja fa cinquanta anys que duren. 

El senyor Puelles reitera que estan estudiant totes les afectacions i els accessos. Per 
acabar, creu que endegar actuacions urbanístiques amb grans afectacions privades 
sense disposar d’un partida pressupostària el que fa és carregar a sobre dels veïns i 
veïnes el finançament de les obres públiques.  

e) Seguiment proposicions / Declaracions de grup 

Presentat pel GMDPPC: 

17. ¿Qué medidas se han tomado para evitar el uso de este espacio por 
indigentes que pasan la noche dejándolo en estado lamentable? 

La senyora Felisa Villa San Millán, del GMDPPC, formula el seguiment de la 
proposició, que fa referència al prec acceptat en el Plenari del 4 d’octubre de 2011 per 
l’equip de govern en relació amb les denúncies fetes pels veïns i veïnes dels incidents 
esdevinguts a l’espai situat al passatge Tossa, al costat de l’ascensor, a la zona que 
pertany al CAP d’Horta.  

La senyora Lina Huélamo i Soriano, consellera de Comerç, Mercats i Relacions de 
Proximitat, contesta que els Serveis Socials hi van tornar a anar i que la Guàrdia 
Urbana hi passa de manera periòdica per evitar que es deixin objectes que causin 
molèsties. En aquest sentit, constata que ara és menys freqüent que s’utilitzi aquest 
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espai. Malgrat això, diu que no es pot fer gaire cosa més, ja que aquest espai no es 
pot tancar per temes de seguretat. 

La senyora Villa pregunta per què no es tanca la zona al vespre ara que el CAP no 
està en funcionament i si s’observa que se’n fa un mal ús.  

La senyora Huélamo li dóna la raó, però afirma que la Guàrdia Urbana no pot obligar 
aquest senyor a deixar el carrer, ja que comenta que se l’ha convidat diverses vegades 
que vagi a llocs del Districte a dormir i a menjar, i no hi vol anar.  

E) Declaracions institucionals 

Declaració institucional sobre la celebració del Dia Internacional de les 
Dones 

La senyora Iolanda Latorre i Roldán, del GMDCiU, llegeix la part institucional de la 
declaració, aprovada per tots els grups municipals de Districte. 

«Reafirmar el nostre compromís de treballar per la igualtat real i efectiva de les dones i 
els homes de Barcelona, tot tenint en compte les seves necessitats i demandes per tal 
de continuar treballant per construir una societat més justa i equitativa. 

»Fomentar la responsabilitat compartida o coresponsabilitat entre homes i dones en 
tots els àmbits, amb els mateixos drets i deures en el desenvolupament de les seves 
capacitat laborals, familiars i personals. 

»Promoure l’aplicació de polítiques de gènere, tant dins dels organismes públics com 
als espais socials, i de manera especial en el món laboral, per facilitar la conciliació i 
l’equilibri en els usos dels temps. 

»Coordinar totes les accions adreçades a la sensibilització, la prevenció i l’educació 
amb perspectiva de gènere, amb el suport de les entitats de dones de la ciutat, de 
manera que garanteixin uns paràmetres de vida social basats en la coresponsabilitat 
en tots els àmbits. 

»Donar suport a la feina realitzada per les entitats i empreses del municipi que 
treballen per a l’assoliment de la igualtat entre homes i dones. 

»Convidar els mitjans de comunicació a difondre un missatge d’igualtat entre dones i 
homes per tal de sensibilitzar la ciutadania de la importància d’aquest fet pel que fa a 
les relacions personals i col·lectives. 

»Millorar la difusió de bones pràctiques basades en valors associats a la igualtat i la 
coresponsabilitat en tots els àmbits.» 

 
En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president aixeca la sessió a les 23:17h. 
 
 
 
La cap del Departament de Serveis Jurídics-Secretaria   El president 
           Vist-i-plau 
 
 


